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Souhrn událostí v Sýrii a na Blízkém východě k 17.
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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

Krádež syrské ropy ze strany Spojených států zhoršuje energetickou a

humanitární krizi v Sýrii. Uvedl to v úterý na brífinku mluvčí

čínského ministerstva zahraničí Wang Wenbin.

https://anna-news.info/svodka-sobytij-v-sirii-i-na-blizhnem-vostoke-za-17-yanvarya-2023-g/
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„Podle syrské vlády bylo v první polovině roku 2022 více než 80 %

denní produkce ropy v zemi propašováno americkou armádou <...>

Americké zločiny zhoršují energetickou krizi a humanitární

katastrofu v Sýrii. Spojené státy nemilosrdně porušují právo na život

syrského lidu,“ uvedl mluvčí čínského ministerstva zahraničí.

Wang Wenbin také vyzval americkou stranu, aby „poskytla lidem v

Sýrii a mezinárodnímu společenství vysvětlení v souvislosti s

krádežemi ropy a přestala porušovat mezinárodní právo“.

Většinu syrských provincií Deir ez-Zor, Rakka a Hasakah, které se

nacházejí na východě a severovýchodě země, ovládají kurdské Syrské

demokratické síly (SDS), které jsou podporovány Spojenými státy.

Podle libanonského televizního kanálu Al-Mayadeen pomáhá

západní koalice vedená Spojenými státy kurdské autonomní správě

při zavádění těžby ropy v dříve zakonzervovaných vrtech. Děje se tak

podle něj za účelem vytvoření ekonomické základny následným

prodejem ropy. Damašek považuje americkou vojenskou přítomnost

na syrském území za nelegální okupaci.

Americké ministerstvo zahraničí plánuje zlepšit přístup Syřanů k

„nezaujatým“ informacím a podporovat „nezávislá“ média. Pro tyto

účely je oddělení připraveno vyčlenit až 15 milionů dolarů a také

najmout zainteresované specialisty.

„Úřad pro koordinaci pomoci pro záležitosti Blízkého východu

ministerstva zahraničí se zavázal podporovat programové úsilí o

zlepšení přístupu Syřanů k nezaujatým, přesným a místně

relevantním informacím, aby posílil postavení syrských občanů,“ píše

se v dokumentu.

„Informačnímu prostředí země dominují státem podporované

propagandistické a dezinformační kampaně ze strany syrského

režimu, Ruska, Íránu a dalších škodlivých aktérů,“ uvádí popis

projektu.
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Podle ministerstva je kampaň zaměřena na zkreslení vnímání

konfliktu ve SAR, podkopání stabilizačních snah a brzdění pokroku

směrem k politickému řešení v souladu s rezolucí Rady bezpečnosti

OSN 2254.

Ministerstvo zahraničí je přesvědčeno, že „šířitelé dezinformací“

údajně vytvářejí zkreslený obraz událostí a prezentují realitu ve

falešném světle „často pomocí obrázků a videí vytržených z

kontextu“.

Tato aktivita může přehlušit "spolehlivé" zdroje informací, říkají

představitelé amerického ministerstva a prohlašují nutnost jednat.

Ministerstvo zahraničí například očekává, že účastníci programu

přijdou s inovativními řešeními pro vzdělávání a zlepšení kompetencí

syrských „nezávislých“ médií a také jim poskytnou technickou

podporu s cílem zvýšit pokrytí a přilákat publikum v různých částech

země.

Předseda turecké opoziční Strany vítězství (Zafer partisi) Umit Ozdag

zahájil v úterý kampaň na získání prostředků na autobusové jízdenky

pro deportaci syrských uprchlíků z republiky.

„Zahájil se prodej autobusů Zafer Turizm na jednosměrnou cestu do

Damašku,“ napsal na svou stránku a příspěvek doprovázel videem.

Politik navíc spolu s „dary“ požádal o zaslání jmen syrských

uprchlíků, které by chtěli deportovat, a slíbil, že jim „zarezervuje

letenky“.

Turecko již řadu let hostí více než 3 miliony uprchlíků ze Sýrie. Loni

toto téma začala využívat turecká opozice ve své předvolební

kampani, kterou kritizuje vládnoucí stranu prezidenta Tayyipa

Erdogana.

Izraelská armáda zadržela pět lidí kvůli podezření, že se pokusili

ilegálně překročit hranice země ze Sýrie. Oznámila to v úterý

armádní tisková služba.
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"Izraelské obranné síly zadržely pět podezřelých na hranici mezi

Izraelem a Sýrií," stojí v prohlášení.

Podle tiskové služby k incidentu došlo v pondělí. Tři podezřelí byli

viděni „poblíž enklávy pod izraelskou suverenitou, východně od

hraničního plotu“. Na místo byli okamžitě vysláni vojáci izraelských

obranných sil, kteří narušitele zadrželi, poznamenala armáda.

Později se další dva lidé pokusili překročit hranici ze syrské strany,

izraelská armáda je na místě zadržela.

„Podezřelí byli předáni bezpečnostním službám k dalším výslechům,

po kterých byli vráceni do Sýrie. Izraelské obranné síly budou i

nadále bránit jakémukoli pokusu o překročení hranice nebo porušení

izraelské suverenity,“ uzavřela tisková služba.

Pobočka Hasakah společnosti Syrian Grain Corporation dokončila s

podporou Světového potravinového programu údržbu výtahu v okolí

města Al-Qamishli.

Vedoucí pobočky Abdullah Al-Abdallah potvrdil, že renovace sýpky,

která byla dlouhá léta mimo provoz kvůli rabování ozbrojenými

teroristickými skupinami před jejich porážkou syrskou arabskou

armádou, byla dokončena.

Obyvatelé severních uprchlických táborů trpí drsnými životními

podmínkami.
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Watch Video At: https://youtu.be/9oXdZggf8l4

IZRAEL

Premiér Netanjahu navštívil Samaří a okomentoval video Avra     

Mengistu: "Odpovědnost za jeho osud je plně na Hamásu."

Watch Video At: https://youtu.be/hdpfbnda-1c

Hamas tvrdí, že má k dispozici 4 izraelské vojáky, ale jejich osud

nezveřejňuje. Izrael tvrdí, že jsou to buď těla, nebo civilisté.

https://youtu.be/9oXdZggf8l4
https://youtu.be/hdpfbnda-1c
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Watch Video At: https://youtu.be/kFW2eGnVjSc

Nový izraelský ministr obrany Yoav Galant se setkal s šéfem

Centrálního velení (CENTCOM) amerických ozbrojených sil

Michaelem Kurillou, s nímž jednal o otázkách posílení obranné

spolupráce mezi oběma zeměmi a společné opozice vůči Íránu.

"Setkal jsem se s generálem Michaelem Ericem Kurillou, šéfem

CENTCOM, mužem odpovědným za americké síly na Blízkém

východě," napsal v úterý Galant na Twitteru.

Šéf izraelského ministerstva obrany poznamenal, že během setkání

poděkoval partnerovi „za jeho oddanost Izraeli a jeho práci na

posílení vazeb mezi obrannými strukturami obou zemí“. „Diskutovali

jsme o důležitosti CENTCOM pro posílení spolupráce proti

íránskému ohrožení, abychom zajistili stabilitu v našich regionech,“

dodal.

Jordánskému velvyslanci v Izraeli Ghassan al-Majali se podle

prohlášení jordánského ministerstva zahraničí podařilo v úterý večer

vylézt na Chrámovou horu v Jeruzalémě, kam ho policie během dne

nepustila. Informoval o tom list The Times of Israel.

https://youtu.be/kFW2eGnVjSc
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Diplomat podle ní mohl volně vstoupit na území komplexu a

pomodlil se v mešitě Al-Aksá, třetí nejvýznamnější svatyni islámu po

Mekce a Medíně.

Dříve v úterý vydalo jordánské ministerstvo zahraničí prohlášení, že

izraelský policista zablokoval cestu velvyslanci království, který chtěl

navštívit Chrámovou horu.

Ministerstvo uvedlo, že jordánská vláda odsuzuje jakékoli nezákonné

vměšování do záležitostí týkajících se mešity Al-Aksá. V Ammánu

připomněli, že jeruzalémské oddělení Awqf a mešity Al-Aksá

ministerstva Awqf, islámu a svatých míst Jordánska je jediným

právním orgánem, který má na starosti správu mešity a organizaci

přístupu do svatyně.

Jak uvádí The Times of Israel, izraelská policie popřela zprávy, že šlo

o zákaz návštěvy Chrámové hory pro jordánského velvyslance.

Nedorozumění bylo podle izraelské strany způsobeno tím, že

diplomat tam dorazil bez předchozího upozornění, aniž by svou

návštěvu předem koordinoval s izraelskými úřady, a přesto by mu

bylo umožněno projít, kdyby „ještě pár sekund počkal, “ píše noviny.

Watch Video At: https://youtu.be/4Q-OUfHEQTc

https://youtu.be/4Q-OUfHEQTc
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Jordánské ministerstvo zahraničí si v úterý předvolalo izraelského

velvyslance poté, co izraelský policista zablokoval jordánskému

velvyslanci v Tel Avivu vstup na pozemky mešity Al-Aksá v

jeruzalémském Starém městě. Uvádí se to v prohlášení zveřejněném

na stránce ministerstva zahraničí království na Twitteru.

„Jordánské ministerstvo zahraničních věcí a záležitostí expatriotů si

v úterý odpoledne předvolalo izraelského velvyslance v Ammánu

poté, co izraelský policista zablokoval jordánského velvyslance v Tel

Avivu u vchodu do požehnané mešity Al-Aksá,“ stojí v prohlášení.

Sinan al-Majali, mluvčí ministerstva zahraničí království, řekl, že

protestní nóta byla předána izraelskému velvyslanci.

Maďarsko nebude nadále hlasovat v OSN pro rezoluce proti Izraeli a

útoky na tuto zemi v mezinárodních organizacích považuje za

nespravedlivé. Uvedl to v úterý ministr zahraničních věcí a

zahraničně ekonomických vztahů Maďarska Peter Szijjarto po

schůzce s novým šéfem izraelského ministerstva zahraničí Eliem

Cohenem během Světového ekonomického fóra v Davosu.

„Maďarsko udělá vše, aby zajistilo, že Izrael již nebude čelit

nespravedlivým útokům a nespravedlivému zacházení v

mezinárodních organizacích. Nebudeme hlasovat ani pro rezoluce

proti Izraeli,“ ujistil Szijjártó svého partnera, kterého dobře znal ještě

předtím, než dostal ministerský post v současné vládě sestavené

Benjaminem Netanjahuem.

Šéf maďarského ministerstva zahraničí je podle svých slov hrdý na

to, že je „jediným ministrem zahraničí z evropských zemí, který byl

před pár lety přítomen ve Washingtonu při podpisu Abrahamských

dohod“ o normalizaci vztahů mezi Izraelem a Araby. zemí. „Vidíme,

že po neúspěšných pokusech z posledních desetiletí se tyto dohody

staly první nadějí pro dosažení míru na Blízkém východě,“ řekl

Szijjártó a poukázal na maďarskou podporu těmto dohodám.
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„Potvrdili jsme, že nás spojuje židovská komunita žijící v Maďarsku a

maďarská diaspora v Izraeli,“ napsal po setkání s Cohenem na své

facebookové stránce (v Rusku zakázaná, vlastněná společností Meta,

v Ruské federaci uznávána jako extremistická). ). Ministři se také

shodli na rozvoji hospodářské, investiční a technologické spolupráce

mezi oběma zeměmi. "Oba máme legitimní očekávání, že rok 2023

bude pro maďarsko-izraelské vztahy úspěšným rokem," řekl

Szijjártó.

Palestinec zahájil palbu na vojáky izraelských obranných sil poblíž

města Hebron, které se nachází na západním břehu řeky Jordán.

Informoval o tom v úterý list Yedioth Ahronoth.

K incidentu podle ní došlo u města Chalkhul při kontrole izraelských

vojenských vozidel. Jeden z Palestinců byl ozbrojen a střílel na

vojáky, kteří palbu opětovali. Na izraelské straně nejsou žádné oběti.

Izraelská rozhlasová stanice Kan uvedla, že Palestinec, který ho

zastřelil, byl zabit.

Podle listu Haaretz byl zesnulý dříve členem palestinských

bezpečnostních sil na Západním břehu Jordánu. Poté, co utrpěl

střelnou ránu, která se ukázala být smrtelnou, izraelská armáda

nedovolila zdravotníkům, aby mu pomohli.
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Watch Video At: https://youtu.be/px3bDI2WwbY

Watch Video At: https://youtu.be/v7m5ts1WY5M

ÍRÁN

Írán odsuzuje zásah západních zemí do konfliktu na Ukrajině a

podporuje urovnání krize politickými prostředky. Uvedl to v úterý

íránský ministr zahraničí Hossein Amir Abdollahian, který je na

návštěvě Turecka.

https://youtu.be/px3bDI2WwbY
https://youtu.be/v7m5ts1WY5M
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"Jsme proti válce na Ukrajině, podporujeme politické řešení

konfliktu a odsuzujeme západní intervenci zaměřenou na jeho

rozdmýchání," citovala katarská televize Al-Džazíra ministra.

Rusko-íránská spolupráce prostřednictvím speciálních služeb je

dobře zavedená a má perspektivu. TASS to v úterý řekl Sergej

Naryškin, ředitel zahraniční zpravodajské služby (SVR) Ruské

federace.

"Máme velké množství interakce s íránskými kolegy, několik

speciálních služeb je našimi partnery, práce je postavena a má

vyhlídky," řekl. 

Asistent prezidenta Ruska, tajemník Státní rady Igor Levitin přijel na

návštěvu do íránského hlavního města Teheránu. Informovala o tom

v úterý agentura IRNA.

Levitin se podle něj setkal s tajemníkem Nejvyšší rady národní

bezpečnosti Islámské republiky Ali Shamkhani. Podrobnosti nejsou

uvedeny.

V Íránu byl Igor Levitin, poradce prezidenta Ruské federace,

nabídnut, aby vytvořil společné instituce pro boj proti západním

sankcím.

Jak řekl generální tajemník íránské Nejvyšší rady národní

bezpečnosti Ali Shamkhani během jednání s Levitinem, je nutné

urychlit realizaci společných ekonomických projektů mezi oběma

zeměmi a vytvořit společné instituce pro boj proti západním

sankcím.

Podle něj, citovaného agenturou Fars, je pro tyto účely také nutné

„aktivovat mezinárodní potenciál“ těch zemí, vůči kterým byly

zavedeny západní restrikce.

Dodal, že Írán a Rusko posilují ekonomické vazby směrem ke

strategickému partnerství.
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"S vážnou vůlí a neustálým úsilím představitelů obou zemí půjde

hospodářská spolupráce mezi Íránem a Ruskem cestou strategického

partnerství," řekl Shamkhani.

Teherán nevylučuje vytvoření společného podniku s Ruskem na

výrobu automobilů, řekl agentuře RIA Novosti mluvčí íránského

ministerstva průmyslu, dolů a obchodu Omid Ghalibaf.

„Společná výroba a otevření závodu v Íránu nebo v Rusku závisí na

tom, jak úspěšně dokážeme exportovat naše vozy do Ruska a vstoupit

na jeho trh, a také na tom, jak dobře budou íránské modely v Rusku

přijímány. Poté již budeme zvažovat investice do společné výroby a

rozvoje našeho automobilového trhu v Rusku,“ řekl.

Na konci listopadu Mohammadreza Najafi Manesh, šéf íránského

sdružení výrobců autodílů, oznámil, že Islámská republika podepsala

s Ruskem memorandum o vývozu svých vozů v hodnotě 300 milionů

dolarů.

Ghalibaf uvedl, že zatím žádné takové dodávky nebyly. Zároveň

poznamenal, že vozy budou vyváženy buď již smontované, nebo

rozložené, ve formě komponentů, které se plánují smontovat v

ruských podnicích.

Pro realizaci prvních dodávek musí podle něj íránská strana získat

potřebné licence od příslušných útvarů v Rusku, u auta je potřeba

schválení od ruské státní normy.

Předsedkyně Evropské komise (EK) Ursula von der Leyenová v úterý

uvedla, že podporuje zařazení islámských revolučních gard (IRGC,

elitní jednotky íránských ozbrojených sil) na seznam teroristických

organizací kvůli porušování lidských práv v Íránu.

"Íránský režim <...> porušuje základní lidská práva," citovala ji

agentura Reuters. "Opravdu zvažujeme nový balíček sankcí a také

bych podpořila zařazení Revolučních gard na tento seznam," řekla
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Von der Leyenová během projevu na Světovém ekonomickém fóru v

Davosu.

Íránský ministr pro ropu Javad Oji oznámil zahájení procesu

dodávek plynu do řady íránských regionů po výrazném poklesu

teplot, který způsobil nedostatek dodávek topného plynu. Úřady se

ve snaze ušetřit energii rozhodly pozastavit oficiální pracovní dobu ve

vládních úřadech a školách v hlavním městě Teheránu.

Watch Video At: https://youtu.be/7bR7qmmu18g

IRÁK

Irácké ozbrojené síly zabily při střetech na severu země dva příznivce

teroristické skupiny „Islámský stát“ (IG, v Ruské federaci zakázaný).

Oznámila to v úterý televizní stanice Rudaw s odvoláním na velitele

jednotky.

Ozbrojení radikálové podle něj v noci na úterý zaútočili na vojenskou

základnu západně od města Mosul.

Teroristé byli identifikováni pomocí infračervených sledovacích

kamer. Mezi ozbrojenci a armádou došlo ke střetům, které trvaly

několik hodin. V důsledku ozbrojených střetů byli dva extremisté

https://youtu.be/7bR7qmmu18g
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zlikvidováni, ostatní byli nuceni místo opustit. Informace o ztrátách

irácké armády nejsou uvedeny.

Tento útok teroristů na pozice armády rozmístěné na předměstí

Mosulu byl prvním v tomto roce, říká velitel jednotky.

EGYPT

Archeologové z Centra pro egyptologický výzkum Ruské akademie

věd (CEIRAN) v Egyptě našli při vykopávkách starověké nekropole

společný pohřeb chlapce a více než 140 psů. Nález je starý několik

tisíc let. Izvestiji to oznámila státní korporace Rostec, která vědeckou

expedici podporuje.

Tento záhadný pohřeb byl nalezen v jednom z hrobů na území

nekropole poblíž koptského kláštera Deir el-Banat. Chlapec byl

pohřben nad těly 142 psů, z nichž většina byla štěňata. Dítěti je osm

nebo devět let.

Jde o unikátní nález, poznamenali vědci: většina objevených psích

pohřbů byla velmi zřídka spojována s lidskými pohřby. A nebyly

téměř žádné masivní – kromě jediného případu, kdy byl na elitním

hřbitově v Hierakonpolis nalezen pohřeb člověka s velkým počtem

psů. Jenže tam bylo pohřbeno jen 12 psů s malým dítětem.

Podle odborníků staří Egypťané věřili, že bohové se psími hlavami

Anubis a Upuat jsou prostředníky mezi bohy a lidmi a doprovázejí

mrtvé na onom světě. Z tohoto důvodu mohli psi hrát roli amuletů

při pohřbech, byli obětováni.

Přítomnost mnoha štěňat v hrobě může naznačovat, že v okolí byli

shromážděni psi. A přítomnost na zbytcích nalezených zvířat stop

hlíny, larev brouků a kukel much - že před pohřbem ležely mrtvoly

psů vedle vody, dokud se nezačaly rozkládat. Vědci nevyloučili, že

příčinou jejich smrti mohla být povodeň.

Existuje také předpoklad, že chlapec se staral o psy, kteří byli chováni

v kotci a byli určeni k použití při pohřebních obřadech.
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Navíc by takový hromadný pohřeb mohl být spojen s magickým

rituálem „posmrtného léčení“ nebo s pohřební praxí, kdy se tímto

způsobem označují hranice nového hřbitova. Věřilo se, že zakopaní

psi jsou obránci hranic vytvořené nekropole a všech tam pohřbených

lidí.

V Egyptě na západním břehu Nilu byla nalezena 3500 let stará

hrobka. Pohřeb patří k XVIII dynastii - 1550-1292 př.nl.

K objevu došlo v Luxoru. Vědci doufají, že hrobka patří jedné z

manželek faraona nebo egyptské princezně. Britští vědci však

vyloučili možnost, že by v něm byla pohřbena legendární Nefertiti,

Tutanchamonova nevlastní matka a Achnatonova manželka, uvádí

The Daily Mail.

KROCAN

Turecký prezident Tayyip Erdogan v úterý přijal íránského ministra

zahraničí Hosseina Amira Abdollahiana, řekl novinářům úřad

tureckého vůdce.

Podrobnosti schůzky nejsou specifikovány. Očekává se, že později 17.

ledna se v Ankaře uskuteční také jednání mezi ministry zahraničí

Turecka a Íránu, poté je naplánována společná tisková konference.

Íránský ministr zahraničí Hossein Amir Abdollahian a turecký

ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu jednali v Ankaře a jednali o řadě

otázek včetně situace na Ukrajině, uvedla v úterý agentura Mehr.

„Diskutovali jsme o situaci na Ukrajině. Írán je proti vojenské akci a

zdůrazňuje potřebu politického řešení,“ uvedl na tiskové konferenci

íránský ministr zahraničí.

Ministři se dotkli také témat hospodářské a politické spolupráce mezi

oběma stranami, projednali nadcházející cestu íránského prezidenta

Ibrahima Raisiho do Turecka.
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Čavušoglu za sebe poznamenal, že Turecko má zájem na pokračování

jednání o oživení mezinárodní dohody o íránském atomu a dodal, že

je to „v zájmu celého regionu“.

Ministři zahraničí navíc diskutovali na téma Sýrie, poznamenává

Mehr.

Americká administrativa zaslala Kongresu USA žádost o prodej

stíhacích bombardérů F-16 Turecku. Potvrdil to v úterý na pravidelné

tiskové konferenci mluvčí Pentagonu Patrick Ryder.

„S vědomím skutečnosti, že to Kongres posuzuje, vzdal bych se práva

mluvit o současném stavu tohoto případu DSCA,“ odpověděl

představitel americké armády na dotaz ohledně plánů Washingtonu

dodat F-16 Ankaře. DSCA (Defense Security Cooperation Agency) je

specializovaná vládní agentura, která je součástí Pentagonu.

Zodpovídá za dodávky vojenského materiálu a zbraní do zahraničí na

základě mezivládních smluv, podporu vazeb mezi ozbrojenými silami

USA a dalšími státy a poskytování finanční a technické pomoci

zahraničním partnerům Washingtonu v oblasti obrany.

„Samozřejmě, pokud jde o bilaterální vztahy mezi USA a Tureckem,

vždy jsme říkali, že Turecko je důležitý partner a důležitý spojenec. A

budeme pokračovat ve spolupráci s tureckými vůdci na tom, jak

můžeme posílit tento vztah, zajistit, aby byly brány v úvahu obranné

potřeby obou stran,“ řekl Ryder.

Turecký ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu v úterý označil za

absurdní rozhodnutí švédské prokuratury zastavit vyšetřování akce

příznivců Strany kurdských pracujících (PKK, v Turecku uznané za

teroristickou) s figurínou připomínající tureckého prezidenta Recepa

Tayyipa Erdogana, který se konal ve Stockholmu 11. ledna.

„Rozhodnutí státního zastupitelství, že není potřeba žádné

vyšetřování, je absurdní. To je teroristická propaganda. Mluví o

svobodě projevu. Je tato provokace projevem rasismu? Ano to je. A
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ať odpoví, zda je rasismus ve Švédsku trestným činem,“ zdůraznil na

tiskové konferenci v Ankaře po jednání s íránským ministrem

zahraničí Hosseinem Amirem Abdollahianem.

Podle Cavusoglu by „nikdo neměl říkat, že ve Švédsku je svoboda

slova, a to (protestní akce – pozn. TASS) není zločin“. "Je to zločin

motivovaný rasismem a nenávistí," dodal šéf tureckého ministerstva

zahraničí.

Turecký ministr průmyslu a technologií Mustafa Varank uvedl, že

Ankara je připravena jednat s Budapeští o možnostech dodávek

vícenásobných odpalovacích raketových systémů (MLRS) jako

alternativy k americkému HIMARS. Řekl to v Maďarsku, kde se

zúčastnil spolu s šéfem MZV ČR Peterem Szijjarto jednání bilaterální

komise pro hospodářskou spolupráci.

„Nevím, zda Maďarsko podnikne kroky [k nákupu HIMARS], ale

řeknu toto: v Turecku vyrábíme alternativní systémy. Pokud bude

mít [Maďarsko] odpovídající potřebu, jsme připraveni v této

souvislosti poskytnout potřebnou podporu,“ citovala TGRT ministra.

Szijjarto, jak podotýká kanál, v reakci na to vysvětlil, že při zvažování

možností nákupu zbraní pro svou armádu se Maďarsko samozřejmě

nejprve obrací na spojence v NATO, včetně Turecka. K variantám

nákupu MLRS uvedl, že návrhy jsou ve fázi hodnocení, které nejprve

provádí ministerstvo obrany a poté vláda.

V únoru 2022 Maďarsko v rámci plánu modernizace armády a

nákupu nových zbraní projevilo zájem o získání systémů HIMARS ze

Spojených států. Soudě podle otevřených zdrojů maďarské ozbrojené

síly nemají v provozu více odpalovacích raketových systémů. Turecko

je přitom vyrábí. Konkrétně se jedná o systém T-122 od společnosti

Roketsan. 

Setkání s ředitelem Ústřední zpravodajské služby USA (CIA)

Williamem Burnsem, které se konalo 14. listopadu v Ankaře, bylo

velké a poučné, dalo se toho hodně říct a vyjasnit si postoje. TASS to
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v úterý řekl Sergej Naryškin, ředitel zahraniční zpravodajské služby

(SVR) Ruské federace.

„Uskutečnila se velká smysluplná schůzka s ředitelem CIA, trvala asi

2,5 hodiny. Podařilo se nám toho hodně říct, vyjasnit si naše pozice,

“řekl Naryshkin.

Setkání šéfů SVR a CIA se uskutečnilo 14. listopadu v Ankaře v sídle

turecké národní zpravodajské organizace (MIT).

Šéf turecké národní zpravodajské organizace Hakan Fidan přijel na

návštěvu do libyjského hlavního města Tripolisu. Informovala o tom

v úterý al-Džazíra.

Účelem Fidanovy cesty je podle něj setkání s šéfem vlády Národní

jednoty Libye Abdelem Hamídem Dbeibou. Televize neposkytuje

informace o případných tématech jednání.

Kyrgyzstán získal turecké bezpilotní letouny modifikace Anka.

Oznámil to v úterý vedoucí oddělení informační politiky

administrativy hlavy kyrgyzského státu Daiyrbek Orunbekov.

„Do Kyrgyzstánu bylo zakoupeno a dodáno bezprecedentní moderní

vojenské vybavení – Bayraktar, Aksungur, Akyndzhi, Anka,“ napsal

na svou facebookovou stránku (sociální síť je v Ruské federaci

zakázána, patří korporaci Meta, která je uznávána jako extremistická

v Ruské federaci). Počet zakoupených zařízení Orunbekov neuvedl.

Dříve kyrgyzské úřady informovaly o pořízení modelů dronů

„Bayraktar“, „Aksungur“ a „Akindzhi“ v Turecku. Všechny byly

předány Pohraniční službě Státního výboru pro národní bezpečnost

republiky.

Anka UAV má rozpětí křídel 17,5 metru, délku 8,6 metru a výšku 3,2

metru. Hmotnost zařízení je 1,7 tuny, dron unese náklad 350 kg a

vydrží s ním ve vzduchu až 30 hodin. Cestovní rychlost Anky je asi

200 kilometrů za hodinu, je schopna se nacházet ve výšce 9,1 tisíce

metrů nad zemí.
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Všeobecné volby v Turecku by se měly konat letos v květnu místo v

červnu. Uvedl to v úterý lídr Strany nacionalistického hnutí (MHP)

Devlet Bahceli, která je součástí aliance s vládní Stranou

spravedlnosti a rozvoje (AKP), v jejímž čele stojí úřadující prezident

země Recep Tayyip Erdogan.

„Je potřeba se dohodnout v parlamentu a uspořádat volby. Otázka

voleb musí být ukončena v květnu,“ řekl Bahceli na jednání

parlamentní frakce strany.

Erdogan už dříve hovořil o možnosti odložení prezidentských a

parlamentních voleb v Turecku, které jsou naplánovány na 18.

června. Jako důvod odkladu uvedl "sezónní podmínky". Strana v čele

s Erdoganem navrhuje odložit volby na dřívější termín v souvislosti s

červnovým zahájením zkoušek na univerzitě, studentskými

prázdninami, prázdninami a také zahájením hadždž, který pojede na

více než 100 tis. občanů.

Jako možné termíny voleb místní politologové označují 30. duben, 7.

nebo 14. květen.

Vládnoucí „Lidová aliance“ již dříve oznámila, že jejím jediným

kandidátem ve volbách bude úřadující prezident Turecka. Opozice

zatím svého kandidáta nezveřejnila.

Vůdce hlavní turecké opoziční Republikánské lidové strany (CHP),

Kemal Kılıçdaroğlu, v úterý řekl, že dostává výhrůžky smrtí od osob

spojených se soukromou vojenskou společností SADAT.

"Oni [SADAT] mi vyhrožují a dávají mi poslední varování. Chci

oslovit tyto polovojenské struktury: vy nestydatí hloupí šakali mě

nezastrašíte. Raději zemřu ve stoje, než abych žil na kolenou,“ řekl

politik v parlamentu na schůzi frakce strany, kterou vede.

Další politický skandál v Turecku související se společností SADAT se

rozhořel po Kılıçdarogluově účasti v pořadu na kanálu tv100, kde se

během jeho projevu na několik sekund ve spodní části obrazovky
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zobrazila reklama na PMC, což opozice obviňuje ze spojení s vedením

země. Vedení televizní společnosti popřelo jakoukoli souvislost mezi

zobrazováním reklamy nechvalně známého PMC v Turecku a účastí

na téměř tříhodinovém programu lídra republikánů.

Kilicdaroglu na adresu svých stranických kolegů a svých příznivců

znovu obvinil úřady ze spojení se stínovými strukturami. "Během

současné vlády bylo ze státní pokladny ukradeno 418 miliard dolarů.

Otevřeně jsem o tom mluvil." Tyto peníze vrátíte do poslední mince,

patří lidem této země. Nikdo, žádní trollové mě nezastaví a neodbočí

ze zvolené cesty. Pokud se mi něco stane, lidé po vás budou chtít

peníze, to vám svědčí,“ zdůraznil opoziční politik. Očekává se, že

vůdce CHP bude kandidovat v tureckých prezidentských volbách v

červnu nebo květnu tohoto roku.

V červnu loňského roku strana Kılıçdaroğlu podala žalobu u ankarské

prokuratury požadující zahájení trestního řízení proti PMC SADAT.

Jak tehdy uvedli právníci CHP, činnost této organizace je v rozporu s

platnou legislativou, neboť školí specialisty na sabotážní a

teroristickou práci. Vedoucí CHP také tvrdil, že SADAT údajně

spřádal plány na zasahování do nadcházejících voleb.

Turecké úřady opakovaně odmítly nařčení opozice z napojení na

PMC. Firma SADAT uvedla, že neporušila zákony, zabývala se

vojenskou činností v zahraničí a zažalovala vedoucího KVET.

Mezinárodní vojenskou poradenskou společnost SADAT podle

otevřených zdrojů založil generál ve výslužbě, bývalý poradce

tureckého prezidenta Adnan Tanriverdi. Místní a západní média

informovala o účasti PMC ve vojenských konfliktech v zahraničí.

Do konce roku 2022 se Turecko stalo světovým lídrem v růstu cen

pronájmu nemovitostí. Ve srovnání s rokem 2021 vzrostly o 160,6 %,

uvedl v úterý list Aydinlik s odkazem na data britské poradenské

společnosti Knight Frank.
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Místní odborníci poznamenávají, že 70% nárůst cen nájmů v Turecku

je oprávněný a způsobený inflací. Šéf místní komory realitních

kanceláří Nizamettin Asha, kterého publikace cituje, poznamenal, že

ceny začaly růst v roce 2018 po dvouleté stagnaci na trhu s

nemovitostmi, způsobené poklesem poptávky po bydlení o zhruba 50

%. Bylo to mimo jiné dáno tím, že v posledních letech byla

upřednostňována výstavba elitního bydlení, které si střední třída

nemohla dovolit pořídit. „Nashromáždilo se tak přes 1 milion

jednotek nemovitostí. Za posledních pět nebo šest let došlo na trhu k

oživení, a to i přes relativně vysoké ceny. Ze 70 % jsou oprávněné, ze

30 % nafouknuté,“ uvedl šéf komory realitních kanceláří.

Jak řekli zástupci průmyslu agentuře TASS, zvýšení cen za pronájem

nemovitostí v Turecku bylo zaznamenáno od března 2022, kdy do

země proudil proud občanů Ruska a Ukrajiny. V zásadě kupují a

pronajímají bydlení v Istanbulu a rekreačních oblastech. Ceny nájmů

přitom mohou být pohádkové v závislosti na oblasti, kde se bydlení

pronajímá.

V Antalyi se průměrná cena pronájmu v roce 2022 zvýšila nejméně

čtyřikrát, z 200–600 USD měsíčně na 2 000 USD.V Istanbulu jsou

minimální náklady na dočasný byt nebo studio 1,5–2 000 USD

měsíčně. Navíc před pár lety bylo možné pronajmout bydlení za 1000

dolarů.

V listopadu 2022 začali obyvatelé Antalye sbírat podpisy požadující

zákaz prodeje bydlení a jeho pronájmu cizincům. Autoři petice

poznamenali, že pronajímatelé neustále zvyšují ceny nájmů nebo

vyhánějí nájemníky a raději je pronajímají za vyšší sazby cizincům.

Občané Ruska se stali lídry v oblasti nákupu bydlení v Turecku v roce

2022. Koupili více než 16 000 nemovitostí, což je téměř dvojnásobek

počtu Íránců, uvedl v úterý národní statistický úřad.
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Rusové podle něj během roku zakoupili celkem 16 312 bytových

jednotek. V čele byli i v prosinci, kdy koupili 2 403 nemovitostí.

Íránští občané si loni v Turecku koupili 8 223 bytů. Následují je

obyvatelé Iráku, kteří tvořili 6 241 nemovitostí.

Celkem bylo loni v Turecku prodáno cizincům 67 490 bytových

jednotek, což je o 15,2 % více než v roce 2021. Celkový podíl bydlení

zakoupeného cizinci v roce 2022 činil 4,5 %. Nejvíce nemovitostí

koupili v Istanbulu (24 953), následuje Antalya (21 860), na třetím

místě je provincie Mersin, kde se staví první turecká jaderná

elektrárna Akkuyu (4 316).

V jihozápadní turecké provincii Muğla se podařilo zachránit 45

nelegálních migrantů. Informovalo o tom velení turecké pobřežní

stráže.

Gumový člun s migranty vyhnala řecká strana do teritoriálních vod

Turecka v rozporu s mezinárodním humanitárním právem. Podle

zprávy byli žadatelé o azyl zachráněni u ostrova Karaada u pobřeží

oblasti Bodrum v Egejském moři.

Po obdržení informace, že skupina ilegálních migrantů se nachází v

gumovém člunu u pobřeží Bodrumu, byly do oblasti okamžitě

vyslány jednotky turecké pobřežní stráže.

Po absolvování příslušných procedur byli všichni nelegální migranti

převezeni na krajský odbor migrace.

Loď turecké pobřežní stráže u pobřeží Mugla navíc zadržela gumový

člun s 19 migranty, kteří se pokoušeli nelegálně přeplout Egejské

moře.

Mořské plantáže v Turecku.
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Watch Video At: https://youtu.be/wDP6pKeTBS4

V tureckém Hatay byla z 500 000 přírodních kamenů vytvořena

trojrozměrná mozaika olivovníku.

Watch Video At: https://youtu.be/NfkDMVg4jyg

SAUDSKÁ ARÁBIE

https://youtu.be/wDP6pKeTBS4
https://youtu.be/NfkDMVg4jyg
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Silný vztah mezi Saúdskou Arábií a Spojenými státy neznamená, že

mezi těmito zeměmi existuje úplná shoda ve všech otázkách. Oznámil

to v úterý saúdský ministr zahraničí Faisal bin Farhan Al Saud

během diskusního zasedání konaného v rámci Světového

ekonomického fóra v Davosu.

"Máme strategické partnerství se Spojenými státy, ale někdy se v

některých otázkách neshodneme, a to neznamená shodu ve všem,"

řekl saúdskoarabský ministr. Zejména poznamenal, že neshody s

Washingtonem se týkají „cen na světovém trhu s ropou“. V této

souvislosti Faisal bin Farhan Al Saud uvedl, že „všechny strany musí

spolupracovat, aby dosáhly stability“. Ministr také uvedl, že

království je v procesu „přechodu na čistou energii, ale bude to trvat

desetiletí“.

Podle ministra zahraničí Saúdské Arábie „je stabilita nezbytnou

podmínkou energetické bezpečnosti“. Jak zdůraznil Faisal bin

Farhan Al Saud, aliance OPEC+ čelila výkyvům trhu, ale „pracuje na

splnění požadavků jak výrobců, tak spotřebitelů“.

Když mluvil o vztazích se sousedním Íránem, ministr poznamenal, že

Rijád „se zaměřuje na rozvoj a snaží se najít způsob dialogu se všemi

státy, včetně Íránu“. "Dialog je nejlepší způsob, jak překonat rozdíly,"

zdůraznil.

Setkání v Davosu potrvá do 20. ledna, jeho hlavním tématem je

„Spolupráce v rozděleném světě“. Pracovní jednání začala 17. ledna.

Více než 2,7 tisíce účastníků fóra, včetně více než 50 hlav států a vlád,

bude diskutovat o způsobech řešení potravinových, energetických a

dalších krizí, kterým svět čelí. Rusko letos stejně jako v minulosti

nebylo pozváno na fórum v souvislosti s událostmi na Ukrajině.

Saúdský korunní princ Mohammed bin Salman Al Saud oznámil

spuštění nového investičního fondu Events Investment Fund, který

má posílit kulturu, cestovní ruch, zábavu a sport. Informovala o tom

v úterý saúdská tisková agentura.



25/28

Fond se podle něj zaměří na rozvoj udržitelné infrastruktury v těchto

oblastech, „do roku 2030 je plánováno vybudování více než 35

unikátních objektů“. Mezi projekty fondu jsou umělecké galerie,

divadla, konferenční centra, hipodromy po celém království. První

projekt bude podle plánu realizován v průběhu letošního roku.

Očekává se, že tato iniciativa „přispěje k posílení pozice království

jako mezinárodního místa konání různých akcí tím, že jim poskytne

infrastrukturu světové úrovně,“ uvedla agentura.

Podle plánu saúdských úřadů přispěje činnost fondu k cílům

národního strategického programu Vize 2030 přijatého v roce 2016,

který je zaměřen na diverzifikaci ekonomiky země a rozvoj

neprimárních sektorů.

JEMEN

Saúdská Arábie a jemenští Iránem podporovaní povstalci Houthi

zahájili neformální rozhovory zprostředkované Ománem s cílem

ukončit pokračující ozbrojený konflikt v Jemenu od roku 2014,

uvedla agentura AP s odvoláním na zdroje z Jemenu, Rijádu a OSN.

"Pokud strany vyjednávají v dobré víře, zapojí další síly v Jemenu,

pak bude možné ukončit válku," řekl agentuře pod podmínkou

anonymity mluvčí OSN.

Agentura připomíná, že v Jemenu trvá přestávka v aktivním

nepřátelství více než devět měsíců, což je nejdelší přestávka od

začátku konfliktu. Zároveň platí neformální příměří, které strany

dodržují od konce příměří loni v říjnu, uzavřeného na jaře 2022 za

zprostředkování OSN.

Nejmenovaný saúdskoarabský diplomat agentuře AP řekl, že Rijád

vyzval Rusko a Čínu, aby vyvinuly tlak na Írán a rebely, aby se

vyhnuli eskalaci situace. Teherán podle něj zatím podporuje

neoficiální příměří.
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Zdroj z OSN poznamenal, že Rijád vypracoval postupný plán na

normalizaci situace v Jemenu, podporovaný OSN a USA. Arabská

koalice vedená Saúdskou Arábií slibuje rozšíření leteckého spojení do

hlavního města Saná kontrolovaného Houthi a zmírnění blokády

přístavu Hodeidah.

Saúdský diplomat také zmínil požadavek Húsíů, aby koalice

vyplácela platy všem státním zaměstnancům, včetně armády,

pocházejícím z těžby ropy a plynu v Jemenu. Zda koalice s těmito

platbami souhlasí, však bude záviset na tom, zda rebelové přijmou

bezpečnostní opatření, jako je vytvoření nárazníkové zóny mezi

oblastmi pod jejich kontrolou a hranicí mezi Jemenem a Saúdskou

Arábií. Rebelové jsou také povinni ukončit blokádu Taiz, třetího

největšího města v Jemenu.

Mluvčí rebelů agentuře AP řekl, že Saúdská Arábie souhlasila s

vyplácením mezd a že Húsíové odmítli některé požadavky Rijádu,

včetně vytvoření nárazníkových zón. Rebelové také chtějí, aby jimi

ovládané přístavy a letiště mohly fungovat bez omezení.

Mezinárodně uznávaná jemenská vláda, proti níž rebelové bojují,

uvedla, že jejich pozice při vyjednávání není zohledněna. Mluvčí

vlády vyjádřil obavy, že by Rijád mohl učinit nepřijatelné ústupky k

uzavření mírové dohody.

Ozbrojený konflikt v Jemenu trvá od března 2014. Arabská koalice

podporuje síly jemenského prezidenta Abd Rabbo Mansour Hadi v

jejich konfrontaci s povstalci Houthi, kteří ovládají část země. Na

Západě říkají, že rebely podporuje Írán.

Celkem bylo během nepřátelských akcí v Jemenu zabito přibližně 150

tisíc lidí, včetně asi 14,5 tisíce civilistů.

Húsíové nyní drží Sana'a, severní Jemen, velkou část hustě

obydleného západu země. Jemenská vláda kontroluje jih a východ a

také nejdůležitější centrální regiony s hlavními ropnými poli.
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Dva Jemenci byli zraněni při saúdském ostřelování provincie Saada

na severu Jemenu, uvedl web Al-Masirah.net.

Pohraniční oblast Shad byla ostřelována, což vedlo k těžkému

zranění Jemence a o několik hodin později byla kvůli novému útoku

zraněna další osoba.

Další vrtulníky Ansat předány NSSA

17.01.2023 20:47:29    Maxim Tumbartsev

474 0 0

Holding Russian Helicopters státní korporace Rostec předal další

lehké vrtulníky Ansat Národní letecké záchranné službě Ruska v

rámci plnění již dříve uzavřené smlouvy.

V úterý 17. ledna 2023 informovala tisková služba Rostec .

«В рамках контракта в интересах НССА на сегодня поставлено

28 вертолетов «Ансат» и 14 Ми-8МТВ-1. «Ансаты» чаще всего

применяются в центральных регионах России, Приволжье,

Кавказе, на Урале. Легкие вертолеты востребованы в условиях

плотной городской застройки, при необходимости совершения

Lehký vrtulník Ansat Národní letecké záchranné služby

https://anna-news.info/2023/01/17/
https://anna-news.info/author/makstubar2020/
https://rostec.ru/news/rostekh-peredal-partiyu-ansatov-dlya-sanaviatsii/
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посадки на трассу, а также в горной местности – «Ансат»

сертифицирован для эксплуатации в высокогорье. От времени

запуска двигателей до взлета вертолета проходит всего

несколько минут – это важно при соблюдении правила

«золотого часа», когда медикам дорога каждая минута для

спасения жизни пациента», – отметили в авиационном кластере

«Ростеха». 

Национальной службе санитарной авиации были переданы

четыре вертолёта «Ансат». Известно, что два из них отправятся

в Екатеринбург.

Lehké vrtulníky Ansat jsou sériově vyráběny v závodě na výrobu

vrtulníků v Kazani. Jsou určeny k přepravě cestujících a nákladu a

také k řešení speciálních problémů v zájmu zákazníků.

Maximální vzletová hmotnost vrtulníku je 3600 kg. Maximální

užitečné zatížení v přepravní kabině je 1166 kg. Vrtulník je vybaven

dvěma motory PW207K. Do budoucna se plánuje integrace ruských

motorů VK-650V s vrtulníkem.

 

 

https://anna-news.info/dvigatel-vk-650v-adaptiruyut-dlya-vertolyotov-ansat/

